
Oświadczenie złożone 

przez senatora Jerzego Wcisłę 

na 33. posiedzeniu Senatu 

w dniu 26 listopada 2021 r. 

Oświadczenie skierowane do minister klimatu i środowiska Anny Moskwy 

Szanowna Pani Minister! 

Z największym niepokojem przyglądam się informacjom o podwyżkach cen ciepła i podgrzewania wody, 

które niestety występują w całej Polsce. Wśród przyczyn tego są złe rozwiązania prawne, pozwalające na 

wykorzystywanie sytuacji przez prowadzących działalność gospodarczą. 

W ustawie – Prawo energetyczne w art. 32 ust. 4 znajduje się zapis o tym, że gdy wielkość mocy zamó-

wionej przez odbiorców nie przekracza 5 MW, to podmiot wykonujący działalność gospodarczą w zakresie 

wytworzenia tego ciepła nie wymaga uzyskania koncesji. Sytuacja taka prowadzi do patologii, ponieważ 

zdarza się, że podmiot realizujący taką działalność jest monopolistą w danej gminie, a więc mieszkańcy 

i oczywiście włodarze muszą godzić się na narzucane ceny i podwyżki, które nie znajdują uzasadnienia. Ta-

kie decyzje nie podlegają żadnym instytucjom nadzoru. 

Opisuję powyższy mechanizm na podstawie sytuacji w gminie Reszel, gdzie mieszkańcy otrzymali infor-

macje o podwyżkach cen ciepła i podgrzewania wody w niektórych przypadkach nawet o 150%. W ponad-

siedmiotysięcznej gminie więcej niż 25% to osoby w wieku powyżej 60 lat. W powiecie kętrzyńskim, w któ-

rym leży gmina, wskaźnik bezrobocia wynosi aż 17,8% (wskaźnik dla województwa to 9,3%) i stanowi wg 

GUS najwyższy w kraju. Niepohamowane wzrosty cen ciepła i podgrzewania wody prowadzą do znaczącego 

pogorszenia jakości życia mieszkańców i w końcu do wykluczenia energetycznego wyraźnej części społe-

czeństwa. 

W związku z powyższym proszę Panią Minister o odpowiedzi na poniższe pytania. 

1. Czy ministerstwo śledzi sytuację związaną z wyżej wskazaną regulacją ustawową? 

2. Czy w odpowiedzi na ten apel, ale także wcześniejszy apel burmistrza Reszla, jest możliwe podjęcie 

inicjatywy zmierzającej do dokonania zmian w ustawie – Prawo energetyczne? 

Szanowna Pani Minister, bardzo proszę o przyjrzenie się sytuacji. Wyżej opisaną patologię opisuję na 

przykładzie gminy Reszel, ale zdaję sobie sprawę, że problem jest szerszy. Tylko ustawowa regulacja może 

polepszyć sytuację gmin i ich mieszkańców. Proszę o podjęcie działań legislacyjnych prowadzących do tego, 

by również wyżej wskazane podmioty potrzebowały uzyskania koncesji na prowadzenie działalności. Ustale-

nie cen taryf dla mieszkańców wymaga weryfikacji przez prezesa Urzędu Regulacji Energetyki. Wzrost cen 

taryfy musi zależeć od uzasadnionych kosztów działalności przedsiębiorstwa. Proszę o interwencję. 

Z poważaniem 

Jerzy Wcisła 
 


